



(For English version see below)

## Merkblatt für Lehrende zu Lehrforschungen

### 1. Formate

In den Masterstudiengängen der Fakultät für Soziologie können ein- oder zweisemestrige Lehrforschungen im Umfang von 4 SWS (LF1, klein) oder 8 SWS (LF2, groß) angeboten werden. Einsemestrige Formate können im Sommer- oder Wintersemester beginnen, zweisemestrige Formate ausschließlich im Sommersemester. Ausnahmen bedürfen eines Antrages, der zur gesetzten Frist (siehe Lehrplanungskalender) dem Studiendekanat vorgelegt und von den Mitgliedern der Lehrkommission bewilligt werden muss.

### 2. Mittel zur Unterstützung von Lehrforschungen

Mit der StruKo-Entscheidung vom 19.04.2023 wurde folgende finanzielle Unterstützung von Lehrforschungen beschlossen:

- Für reguläre Lehrforschungen (4SWS) (LF1) bis zu 3.000€ aus Haushaltsmitteln.
- Für große Lehrforschungen (8SWS) (LF2) bis zu 6.000€ aus Haushaltsmitteln

Die Mittel können sowohl für Sachmittel (z.B. Reise- und Übernachtungskosten, Referent\*innen, Publikationen etc.) wie zur Finanzierung von Hilfskräften verwendet werden. Eine Finanzierung von Hilfskräften im Umfang der vollen 3.000€ bzw. 6.000€ ist dabei ausgeschlossen.

Bei der Verwendung der Mittel ist darauf zu achten, dass diese vorrangig der Qualität der Lehre und den Studierenden zu Gute kommen. Zu prüfen ist z.B., ob Übernachtungs- und Reisekosten der Dozierenden durch Arbeitsbereichsmittel finanziert werden können.

Die Mittel zur Unterstützung der Lehrforschung sind fristgerecht durch den\*die Arbeitsbereichsprecher\*in zu beantragen. Eine formlose Begründung und eine (vorläufige) Kostenaufstellung ist beizufügen.

### 3. Prüfungsleistung

Die benotete Prüfungsleistung wird in Form eines Lehrforschungsberichts (LF1: 20-30 Seiten, LF2: 40-50 Seiten) erbracht. Die Ausarbeitung kann in Einzel- oder Gruppenarbeit erstellt werden.

Die Bearbeitungszeit der Prüfungsleistung wird von der dozierenden Person selbst festgelegt. Die Abgabe sollte jedoch spätestens am Ende der Semesterferien des Semesters erfolgen, in dem die Lehrforschung beendet wird.

Hinweis: Bei zweisemestrigen Formaten muss bereits nach dem ersten Semester die erste Studienleistung in der Prüfungsverwaltung eingetragen werden, sodass die erste Phase in den Transkripten vermerkt werden kann.



#### 4. Vorschläge zur Aufteilung der Lehrmittel

##### LF 1 (4SWS)

###### Szenario 1: 1/3 Hilfskraft, 2/3 Sachmittel

Hilfskraft (4hx3Monate): 1.045,92€<sup>1</sup>

Sachmittel, Feldzugang etc.: 1.954,08€

---

3.000€

###### Szenario 2: 1/2 Hilfskraft, 1/2 Sachmittel

Hilfskraft (4hx4,5Monate): 1.568,88€

Sachmittel, Feldzugang etc.: 1.431,12€

---

3.000€

###### Szenario 3: 2/3 Hilfskraft, 1/3 Sachmittel

Hilfskraft (5hx4,5Monate): 1.961,10€

Sachmittel, Feldzugang etc.: 1.038,90€

---

3.000€

##### LF 2 (8SWS)

###### Szenario 1: 1/3 Hilfskraft, 2/3 Sachmittel

Hilfskraft (4hx6Monate): 2.091,84€

Sachmittel, Feldzugang etc.: 3.908,16€

---

6.000€

###### Szenario 2: 1/2 Hilfskraft, 1/2 Sachmittel

Hilfskraft (4hx9Monate): 3.137,76€

Sachmittel, Feldzugang etc.: 2.862,24€

---

6.000€

###### Szenario 3: 2/3 Hilfskraft, 1/3 Sachmittel

Hilfskraft (5hx9Monate): 3.922,20€

Sachmittel, Feldzugang etc.: 2.077,80€

---

6.000€

<sup>1</sup> Entspricht den Minimalanforderungen an Hilfskraftverträge



## Information Sheet for Lecturers on Teaching Research

### 1. Formats

In the Master's degree programmes of the Faculty of Sociology, one-semester or two-semester teaching research formats of 4 SWS (LF1, small) or 8 SWS (LF2, large) can be offered. One-semester formats begin in the summer or winter semester, two-semester formats exclusively in the summer semester. Exceptions require an application, which must be submitted to the Dean of Studies by the set deadline (see Curriculum Calendar) and approved by the members of the Teaching Commission.

### 2. Funds to support Teaching Research

With the StruKo decision of 19.04.2023, the following financial support for teaching research was decided:

- *For regular Teaching Research (4SWS) (LF1) up to 3.000€ from budgetary sources.*
- *For large Teaching Research (8SWS) (LF2) up to 6.000€ from budgetary sources.*

The funds can be used for material resources (e.g. travel and accommodation costs, speakers, publications, etc.) as well as for financing support staff. Financing of support staff to the extent of the full €3,000 or €6,000 is excluded.

When using the funds, care must be taken to ensure that they primarily benefit the quality of teaching and the students. It should be examined, for example, whether lecturers' accommodation and travel costs can be financed by work area funds.

The funds to support teaching research must be applied for by the department spokesperson in due time. An informal justification and a (preliminary) cost breakdown must be enclosed.

### 3. Examination Performance

The graded examination performance is in the form of a course research report (LF1: 20-30 pages, LF2: 40-50 pages). The report can be written as individual or group work.

The processing time of the examination performance is determined by the lecturer. However, it should be handed in at the latest at the end of the semester break of the semester in which the teaching research is completed.

Notice: In the case of two-semester formats, the first academic achievement must already be entered in the examination administration after the first semester so that the first phase can be noted in the transcripts.

#### 4. Proposals for the Distribution of Teaching Materials

##### LF 1 (4SWS)

###### Scenario 1: 1/3 Support Staff, 2/3 Material Resources

Support Staff (4hx3Months):	1.045,92€ <sup>2</sup>
Material Resources, Field Access etc.:	1.954,08€

---

3.000€

###### Scenario 2: 1/2 Support Staff, 1/2 Material Resources

Support Staff (4hx4,5 Months):	1.568,88€
Material Resources, Field Access etc.:	1.431,12€

---

3.000€

###### Scenario 3: 2/3 Support Staff, 1/3 Material Resources

Support Staff (5hx4,5 Months):	1.961,10€
Material Resources, Field Access etc.:	1.038,90€

---

3.000€

##### LF 2 (8SWS)

###### Scenario 1: 1/3 Support Staff, 2/3 Material Resources

Support Staff (4hx6 Months):	2.091,84€
Material Resources, Field Access etc.:	3.908,16€

---

6.000€

###### Scenario 2: 1/2 Support Staff, 1/2 Material Resources

Support Staff (4hx9 Months):	3.137,76€
Material Resources, Field Access etc.:	2.862,24€

---

6.000€

###### Scenario 3: 2/3 Support Staff, 1/3 Material Resources

Support Staff (5hx9 Months):	3.922,20€
Material Resources, Field Access etc.:	2.077,80€

---

6.000€

<sup>2</sup> Meets the minimum requirements for support staff contracts